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Hvis  ma n ik ke kender 
for t iden,  for s tår  man ikke 
nut iden  og egner s ig  ik ke 
t il  at  for me frem tiden.

Vi har før skrevet om det generationsskifte, der 
skal i gang i løbet af de næste 10 år, hvor fem 
undervisere skal afløses. Men før de kan gå på 
pension, skal vi have uddannet nogle til at afløse 
dem, og det bliver en af de største økonomiske 
belastninger i DBIs historie. Det vil koste små 3 
mio. kr., og det endda på betingelse af, at DBI kun 
finansierer halvdelen af ph.d.-studierne.

Næsten 3 mio. kr. ekstra er rigtig mange penge, 
selvom det skal fordeles på en årrække. Derfor 
gik vi og overvejede en meget ubehagelig plan B – 
for hvordan skulle det ellers kunne lade sig gøre?

MEN SÅ GREB GUD IND 
– TEMMELIG KONKRE T
Vi fik et telefonopkald om, at vi skulle arve en 
af DBIs venner, der nu er afgået ved døden – og 
at arven ville blive på ca. 3 mio. kr. Vi måtte lige 
sætte os ned og holde ekstra fast i bordkanten. 
Efter en mailudveksling med advokaten var vi 
klar over, at det skam var rigtig nok. Vi har ikke 
fået pengene endnu, men vi ved, at de kommer.

Det var bønhørelse på en temmelig konkret 
måde, og taknemligheden og glæden i medarbej-
derflokken var da også til at tage og føle på! 

VI VIL F ORVALTE ARVEN BEDS T MULIGT
Vi ønsker at bruge den arv, vi får betroet, til at 
løfte de ekstra opgaver og tiltag, der er nødven-
dige for DBI, men som vi ellers måtte spare os 

til at få råd til. Derfor har vi besluttet at sætte 
pengene i en særlig udviklingspulje, hvor et af 
formålene er at sikre generationsskiftet på DBI. 
På den måde kan vi strække arven, så den gør 
mest mulig gavn, når der er mest brug for det. For 
at strække arven yderligere har vi også beslut-
tet at fortsætte den øremærkede indsamling til 
Christian Højgaard Jensens ph.d.-studier. Vi har 
stadig brug for jeres gode gaver til at få det årlige 
budget til at hænge sammen.

DE T HANDLER OM TILLID TIL GUD
DBI er ubetinget den arbejdsplads, hvor jeg har 
oplevet størst magtesløshed, men også de mest 
konkrete bønhørelser fra Gud og hjælp fra DBIs 
venner. 

Da vi skulle flytte DBI til Amager lød det 
urealistisk at kunne samle ca. 900.000 kr. ekstra 
ind. Men det fik vi – tilligemed praktisk hjælp i 
en grad, jeg aldrig har oplevet før, og som vi med 
stolthed fortæller om, hver gang vi viser folk 
rundt på DBI.

Hele tiden handler det om tillid til Gud. Tak 
fordi I fortsat beder for og støtter DBI.

Vi  gik  og over vejede en meget  ubehagelig  plan B 
–  for  hvordan skulle  v i  på nogen måde få  råd t il 
generationsskif tet?  Men så greb Gud ind.

A f s e k r e t a r i a t s l e d e r  E l l e n L o d a h l  Pe d e r s e n

GUD TOG FUS EN PÅ DBI !

Simone Weil

Hallo, er det DBI?

I har arvet!!!



# 0 4 — S e p t e m b e r 2017                                       A r t i k e l  — S .  05S .  0 4 —  A r t i k e l                                        # 0 4 — S e p t e m b e r 2017

TITLER  O G GRADER – E R  DE T IKKE 
BARE SPIL  F OR GA LLE RIE T?
Man kan godt blive god til at køre bil uden at gå 
til køreprøve. Men prøven og kørekortet er en 
garanti for, at chaufføren kan køre sikkert og godt 
i trafikken. På samme måde garanterer akademi-
ske grader, at underviserne kan levere undervis-
ning og forskning på et tilstrækkeligt højt niveau 
til de studerende. Samtidig er de nødvendige for 
at blive taget alvorligt i forskermiljøet. Og det 
er godt, at DBIs undervisere blander sig i tidens 
forskning og viser, at et bibeltro synspunkt er 
forskningsmæssigt forsvarligt. 

HVORF OR SK AL  DE KOMME NDE 
UNDERVISERE FØRS T GE NNE MFØ R E  E T 
PH.D.- S T U DIU M?
Når man er ansat som underviser på DBI, så har 
man også en forpligtelse til at forske. Hvis man 
gennemfører et ph.d.-studium, så har man vist, at 
man er kvalificeret til at forske og undervise på et 
højt niveau. Stort set alle undervisere på DBI har 
enten en ph.d.-grad eller en doktorgrad. Derud-
over har vi to professorer.

ER DE T IK K E NOK , AT UNDE RV ISE R E N 
KENDER SIN BIBEL GODT?
At kende sin bibel godt er absolut en forudsæt-
ning for at undervise i teologi på DBI. Det er også 
vigtigt, at man er vant til at forholde sig til andre 
forskeres teorier og kan være med til at udvikle 
bibeltro teologi, der kan give bibelkritisk teologi 
et kompetent svar på tiltale. Det er nødvendigt, at 
vi blander os på forskerniveau, og at underviserne 
hele tiden holder sig opdateret.

GØR DE T NOGEN F ORSKEL 
F OR DE S TUDERENDE?
De studerende skal efter endt uddannelse ud i 
tjeneste på forskellige poster i Danmark eller i 
udlandet. Undervisernes opgave er at klæde dem 
bedst muligt på til at forstå, undervise, vejlede, 
vurdere og være en tydelig bibeltro røst for de 
mennesker, de bliver sat til at tjene. Hvis ikke de 
er trænet i teologien og den debat, der foregår, så 
har de ikke overblik og visdom nok til at vurdere, 
vejlede og skelne mellem de strømninger, vi 
møder.

GØR DE T NOGEN F ORSKEL 
F OR DBIS VENNER?
Der skal være nogen iblandt os, der både har en 
dyb indsigt i Guds ord og samtidig overblik nok 
til på en forståelig måde at vejlede i vanskelige 
spørgsmål, der kommer op i tiden. Der skal være 
nogen, der kan blande sig i debatten. Et eksem-
pel er bølgen af nyateisme, der i disse år præger 
Vesten. Skal man give dem kompetent svar på 
tiltale, så må man have sat sig ind i det, de står 
for – og vide hvor man selv står. 

Vi  g år  ikke op i  t i t ler  for  t i t ler nes sk yld –  men de 
siger  noget  om det  niveau af  v iden,  under viser ne 
har  opnået  gennem deres  ar bejde.

A f  s e k r e t a r i a t s l e d e r  E l l e n  L o d a h l  Pe d e r s e n

Spørg løs om
ph.d.-studier …

I Danmark er ph.d’en en forsker-
uddannelse, der er placeret mellem 
kandidatgraden og doktorgraden. 
Det tager normalt tre år at blive 
ph.d. ved et universitet eller som 
erhvervs-ph.d. i samarbejde med 

en virksomhed. 

Ph.d.-uddannelsen afsluttes med 
en afhandling – inden for teologi 
er det ofte er en lang artikel på 

over 200 sider. Afhandlingen skal 
derefter igennem et såkaldt ph.d. 
forsvar, hvor forskeren skal frem-
lægge sine resultater og svare på 
spørgsmål fra en række censorer.

Bachelor
Grunduddannelse på 3 år

(med latin og hebræisk: 4 år) 

C and.theol.
Kandidatgrad bestående af en univer-
sitetsbacheloruddannelse på 3 år + 

kandidatuddannelse på ca. 2 år. 

Mas tergrad
Svarer til kandidatgrad. 

Ph.d.
Forskeruddannelse på 3 år,

hvor man indleverer 
en afhandling, der forsvares. 

Doktorgrad
Den højeste akademiske grad, hvor 

man indleverer en omfattende 
doktorafhandling, der skal forsvares 

foran et bedømmelsesudvalg. 

Professor
En underviser og forsker af højeste 

rang ved et universitet. Man kan 
blive professor, hvis et bedømmelses-
udvalg vurderer, at man kan fremvise 
en høj grad af original videnskabelig 
produktion på internationalt niveau 
og har været med til at udvikle sit 

fagområde. Under professoren findes, 
lektorer og adjunkter – eller (i det 
norske system) førsteamanuensis, 

førstelektorer og docenter 

D E T N Y E D B I

Byg
HAR DU FLERE SPØRGSMÅL?
Så skriv til os på dbi@dbi.edu eller ring på 3313 
5500.

Hvis du vil hjælpe med at bygge det nye DBI inde-
fra, kan du fx oprette en Betalingsserviceaftale 
mrk. ”Ph.d. Gammel Testamente”, hvor du kan
 give 100 kr. om måneden i 3 år
 give 500 kr. i kvartalet i 3 år
 give 5000 kr. om året i 3 år

Fakta

PH…HVAD
F OR NOGE T?

ORDBOG



# 0 4 — S e p t e m b e r 2017                                        A r t i k e l  — S .  07S .  0 6  —  A r t i k e l                                        # 0 4 — S e p t e m b e r 2017

at sige til os i dag. Men i de senere år er man 
blevet meget mere bevidst om bogens sammen-
hæng. Det er en relativt kort bog på 27 kapitler, 
og intet i bogen ser ud til at være havnet der ved 
en tilfældighed. Derfor giver det også god me-
ning at undersøge bogens struktur og de enkelte 
kapitlers indbyrdes forhold. Der er allerede en 
håndfuld forskere, der er kommet med deres bud 
på bogens opbygning, og de er faktisk ret forskel-
lige. Det betyder også, at de disse forskere har ret 
forskellige bud på bogens overordnede budskab. 
For form og indhold hænger sammen. Forfattere 
organiserer deres materiale på en bevidst måde 
for at kommunikere deres budskab bedst muligt.

Indtil videre har jeg haft fokus på at læse andre 

Chr i s t ian Høj gaard  Jensen blev  den 
1.  apr il  ansat  som phd.  s tuderende 
p å DBI.  Her får  d u et  indblik  i  det 

for s kni ngsprojekt ,  som han er  i  gang med.

forskeres arbejde med 3. Mosebog, udover at jeg 
selvfølgelig har brugt en hel del tid på selv at læse 
3. Mosebog og gøre mine egne observationer. Mit 
arbejde skulle gerne munde ud i en analyse af 
de sproglige strukturer i 3. Mosebog og på den 
måde komme med at kvalificeret bud på, hvordan 
bogen er opbygget og skal læses.

KURSER OG KONFERENCER I  UDLANDE T
Fra september drager jeg til Amsterdam, hvor jeg 
skal bruge efteråret på at tage nogle kurser på 
Vrije Universiteit. I november tager jeg desuden 
til USA for at deltage i to konferencer og forhå-
bentlig få nye kontakter, som jeg kan have glæde 
af i mit arbejde.

Tak for forbøn og medleven.

A f C h r i s t i a n H ø j g a a r d J e n s e n ,  p h d .  s t u d e r e n d e p å D B I

Update på
ph.d.-projekt

kort sagt de vilkår, der gælder, når Gud skal bo 
midt iblandt sit folk. Det er ikke nogen lille ting, 
at Gud vil bo blandt sit folk, og det er heller ikke 
nogen simpel ting, når man tænker på men-
neskers synd og oprør mod Gud, den hellige 
og evige Skaber. Temaet fortsætter i resten af 
Bibelen, indtil Johannes Åbenbaringen i et stort 
klimaks proklamerer, at ”nu er Guds bolig hos 
menneskene, han vil bo hos dem, og de skal være 
hans folk…” (ÅB 21,4). 3. Mosebog er på den måde 
en lille, men vigtig del af fortællingen om, hvor-
dan Gud genopretter forholdet til os mennesker. 
Og i det lys kan 3. Mosebog lære os en hel masse 
om Guds karakter, tilgivelse og forventninger til 
sit folk og ikke mindst Guds løfter for fremtiden 
og evigheden.

F OKUS PÅ ANDRE F ORSKERES ARBEJDE 
OG EGNE OBSERVATIONER
I mit ph.d.-projekt, som jeg begyndte på i april, 
undersøger jeg, hvordan 3. Mosebog er opbyg-
get. Tidligere tænkte man, at bogen bare var en 
vilkårlig samling af regler, som ikke havde noget 

Siden april har jeg haft fornøjelsen af at dykke 
ned i 3. Mosebog, som nok blandt de mere 
oversætte bøger i Bibelen. Den er sandsynlig-
vis mest kendt for det centrale kapitel om Den 
store Forsoningsdag (kap 16). I det kapitel gives 
instruktioner til, hvordan ypperstepræsten én 
gang om året skal bringe et offer for at rense for 
alle folkets synder – i virkeligheden et fantastisk 
budskab om Guds tilgivelse af synd. 3. Mosebog 
er ellers mest kendetegnet ved offerinstruktioner 
og etiske regler, hvilket selvsagt gør bogen noget 
vanskelig og tør for moderne læsere. Det er van-
skeligt at sætte sig ind i offerritualer, der er flere 
tusind år gamle, og det er endnu vanskeligere at 
se, hvad det har med os moderne læsere at gøre 
i dag.

3. MOS EBO G K A N LÆR E  OS E N  MA SSE
Ikke desto mindre er 3. Mosebog uhyre vigtig i 
Bibelen. Det er den midterste – og dermed den 
centrale – bog i Mosebøgerne. Bogen beskriver 

Ph.d.-studerende Christian 
Højgaard Jensen forsker i 

3. Mosebog

Bibeltro forskere i Skandinavien samles 
hvert andet år til gensidig insipration
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I marts 2017 skulle jeg for første gang holde 
bibeltime på Havnsølejren, IMUs teenlejr. Jeg 
frygtede det, fordi lejren var for teenagere, som 
havde haft en hård barndom – ligesom jeg selv. 
Det var som at se mig selv i spejlet. Jeg bad meget 
over, hvad jeg dog skulle sige til dem. 

GUD GIVER OS ALT DE T,  VI  ALDRIG FIK
Jeg besluttede mig for bare at fortælle min egen 
omvendelseshistorie. Da jeg var på deres alder, 
havde jeg det heller ikke nemt – men Jesus har 
lovet os den retfærdighed, trøst og barmhjertig-
hed, som vi aldrig fik. Gud er her. Han findes. 
Han lytter, og han har givet os sin egen søn for at 
give os alt det, som vi aldrig fik. Det fortalte jeg 
dem – og så bad vi sammen.

Nogle af tilhørerne gik bagefter op og gav mig 
gav mig et kram med tårer i øjnene. De sagde, 
at det var det lykkeligste, de længe havde hørt. 
Et par måneder senere fik jeg en besked med et 
billede vedhæftet: Det var en pige fra lejren, der 
holdt tale i en hvid konfirmationskjole. Hun be-
sluttede sig for at blive konfirmeret, fordi hun på 
lejren mødte én, der fortalte hende evangeliet, så 
hun kunne forstå det: At Jesus er svaret på hele 
verdens råb. 

RØRT AF E VANGELIE T
Denne sommer tog jeg igen med på Havnsølej-
ren for at holde bibeltime. Denne gang var der 
mange problemer på lejren, bl.a. med tyveri. Men 

bibeltimerne over bl.a. Joh 3,16-21 gik så godt. 
Teenagerne blev rørt af evangeliet: At Gud har set 
verdens og menneskers ondskab, men sendte sin 
søn ned til os for at gøre en ende på alt dette i et 
endeligt fredsrige, som tilhører alle dem, der vil 
træde frem og benægte synden og elskes af Jesus. 

Senere tog teenagerne selv stafetten videre. 
Nogle drenge talte om, at de ville komme i IMU. 
En af drenge bekendte, at det var ham, der 
havde stjålet. Han ønskede at træde frem i lyset 
– ligesom han havde hørt det i bibeltimen. Tyven 
fortalte mig senere, at han havde set Jesus i sine 
drømme. 

Jeg glæder mig så meget til at se, hvor Jesus nu 
tager disse teenagere hen. Og jeg glæder mig til 
at begynde mit næste studieår på DBI, så jeg får 
endnu mere at give af.

Tak Herre Jesus for at give os livets vand, så vi 
selv kan blive kilder i tjeneste for dig. Joh 4,14.
 

Jeg fr ygtede for  min før s te 
bibelt ime på teenlejren, 
men nu glæder jeg mig 
over  at  se,  hvordan Jesus 
ar bejder  med dem.

A f s t u d . t h e o l .  B o W.  B e r e n t s e n

DE T LE VENDE VAND 
– OGS Å TIL TEENAGER E

Vi, Jonatan Hauge Madsen og Morten Munch, er 
begge i gang med en BA-uddannelse på FIUC-DK 
på DBI. Fra januar-marts rejste vi til Indien ud-
sendt af Bornholms provsti. Vores opgave var at 
tage ved lære af de kristne i Indien og bringe det 
med hjem til klippeøen og dele ud fra vores rejse. 
Rejsen passede perfekt med, at vi i maj skulle til 
eksamen i Missionsteologi. I denne artikel vil vi 
give dig et lille glimt af det Indien, vi mødte.  

QUO VA DIS 
De første to uger af vores tid i Indien blev brugt 
på et center ved navn Quo Vadis. Det betyder 
”Hvor går du hen?”. Ved at give stedet lige præcis 
dét navn bliver det et stående spørgsmål til alle, 
der besøger centeret. 

Stedet er kristent og søger at komme i kontakt 
med et nærområde, der emmer af spiritualitet, 
guruer og mystik. Derfor prøver man at møde folk 
med bl.a. kristen meditation og et cafémiljø. 

I vores øjne gør Qua Vadis to vigtige ting: De 
minder de kristne om ikke at gemme sig i kirken 
med deres kristne venner, men opmuntrer til at 
invitere dem, som ikke deler deres tro, til samtale 
og fællesskab. Den anden ting, som centret gør, 
er at give det kristne svar på spørgsmålet ”quo 
vadis?” ”Jo, vi går sammen med Jesus, og vi er på 
vej hjem.” 

CHE GU E VA RA  O G AP OS TLE N  THOMA S
Hvad har Che Guevara og apostlen Thomas med 
hinanden at gøre? Blandt andet, at de begge har 
haft en stor betydning for delstaten Kerala. Ef-
tersom Kerala styres af det kommunistiske parti 

fandt vi plakater med Che Guevara og sovjetiske 
symboler. Normalt er kommunisme og religion 
ikke to, der spiller bold sammen. Det var dog 
IKKE tilfældet i dét Kerela, vi mødte. Tværti-
mod. Der var næsten mere religionsfrihed end i 
Danmark. 

Og hvad med Thomas? Jo, efter sigende skulle 
Thomas i år 48 e.Kr. være ankommet til Indien. 
Nogle mener endda, det var i Kerala. Derfor kan 
man i dag finde kirker, som hævder, at deres 
åndelige rødder er helt tilbage fra apostlen Tho-
mas. Kirken er et skønt vidnesbyrd om tvivleren 
Thomas, der tog den lange vej for at dele verdens 
bedste nyheder med verden. 

I skrivende stund terper vi latinsk grammatik. 
Men rejsen til Indien er ikke glemt. Den vil følge 
os i vores studie- og trosliv.

Ovens tående var  teks ten på en af  de ut al l ige busser, 
Jonat a n og Mor ten så på deres  tur  t il  Indien.  Det 
s imple s t atement  opsummerede hele  deres  rejse.

A f  s t u d . t h e o l .  J o n a t a n  H a u g e M a d s e n o g s t u d . t h e o l .  M o r t e n K .  M u n c h

Incredible
India

Rejsen til Indien har givet Jonatan og Morten 
ny inspiration til deres studie- og trosliv.

Bo holdt bibeltimer og fik lejlighed til at fortælle sin 
egen omvendelseshistorie for de unge på Havnsølejren.
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Gud, som han ser ud i den korsfæstede Kristus. 
Det er denne idioti, som fører til sand teologi, 
gudserkendelse og frelse.
 
VÆRDI
Korsteologien er værdifuld, først og fremmest 
fordi den taler dybt og indsigtsfuldt om Guds 
væsen og kendetegn. Gud herliggøres, når vi taler 
sandt om ham, uanset om det måtte gavne os 
eller ej. I anden række har den værdi, fordi den 
er en uvurderlig trøst, hjælp, forklaring, inspirati-
onskilde og udfordring til os kristne.
 
TRØS T
Korset og magtesløsheden har mange ansigter. 
Fælles for alle er, at vi som mennesker er magtes-
løse overfor Guds vrede og dom, Satans ondskab 
og dødens magt. Oven i dette lider mange af 
psykisk smerte, relationel smerte, åndelig smerte 
eller fysisk smerte. Nogle får det hele på én gang. 

I  kor s teologien giver  Gud os  en 
kæ r l ig  for ventni ngsaf s temning,  som 

matcher  den vi r kel ighed,  v i  lever  i .

Jeg selv lider under konstant fysisk smerte som 
konsekvens af et komplekst sygdomsbillede. 

Al denne magtesløshed har i sig selv ingen 
værdi. Men Kristus kan forvandle den mag-
tesløshed, som menneskelivet rummer, til sit 
værdifulde redskab for Guds kraft. Derfor kan vi 
finde hvile og trøst i, at netop i den smertefulde 
magtesløshed virker Guds kraft. Vi behøver ikke 
længere stræbe efter at blive fri for eller skjule 
magtesløsheden. Midt i smerten er vi konforme 
med den Gud, som giver afkald. Paulus endte 
med at være godt tilfreds i magtesløsheden. Uan-
set om vi oplever os tilfredse eller ej (i mit eget 
tilfælde skifter det ofte), så er vi Guds dyrebare, 
afmægtige redskaber.
 
F ORKLARING
Korsteologien er befriende realistisk. Jeg kunne 
egentlig ønske, at herlighedsteologien havde 
ret. At vi skal se Gud i hans majestæt og kraft 
allerede nu. Men virkeligheden er anderledes, og 
herlighedsteologien ender i nederlag, fordi den 
ikke er sand. Selv den mest dybtfølte lovsang, 
helbredelse eller åndelige oplevelse åbenbarer 
ikke Guds herlighed. Mange af os mærker Guds 
godhed og tilbeder ham som hellig og herlig, 
men vi ser ham først som sådan på den nye jord. 
I korsteologien giver Gud os en kærlig forvent-
ningsafstemning, som matcher den virkelighed, 
vi lever i.
 
UDF ORDRING
Gud giver afkald. Gud giver sig hen for os. Hvis 
vi vil ligne Gud – og det vil vi – må vores liv være 
præget af afkald. Helligt afkald, som ikke neg-
ligerer vores høje værdi som Guds kongebørn, 
men frivilligt afkald på livsforhold, vi egentlig 
har ret til, fordi det gavner andre og ærer Gud. 
Hellig hengivenhed, hvor Gud giver os ressourcer 
og muligheder for at ”give os helt hen i arbejdet 
for Herren.” (1. KOR 15). Fordi Guds magt udøves i 
magtesløshed.
 

A f M a t h i a s  S e c h e r  Ro m , f r i m e n i g h e d s p r æ s t  i  B r a m m i n g

Korsteologi

knust” (ES. 57). Begge steder samtidig. Den selvop-
ofrende, majestætiske Jesus ser og møder os med 
sin dødeligt livgivende kraft. Det er typisk for 
Gud at give sig hen. Det er korsteologi.
 
LUTHER
Det var Luther, der fandt på ordparret Korsteo-
logen og Herlighedsteologen i Heidelbergteserne. 
Luthers beskrivelse er meget kortfattet, men 
korsteologien ligger som en præmis under hele 
hans teologi.

Guds væsen er nemlig både synligt og usynligt. 
”Guds udadvendte og synlige væsen står i mod-
sætning til hans usynlige væsen og består i hans 
menneskelighed, svaghed og dårskab” (tese 20). 
Dette betyder, at Gud både er menneskelig og 
guddommelig, svag og stærk, dårskab og visdom – 
vi mennesker kan bare ikke se Guds guddomme-
lighed, styrke og visdom. Det, vi kan erkende, er 

Ordet forklarer egentlig sig selv. Korsteologi, læ-
ren om Gud med korset som omdrejningspunkt. 
Det er ikke en teologisk spidsfindighed, som 
Luther opfandt, men en del af den treenige Guds 
dybeste væsen. Gud, der giver sig selv for os. Vi 
ser det tydeligst, når Jesus hænger på korset, 
men korsteologien indskrænker sig ikke til kun at 
gælde påsken omkring år 30. 

Korsteologien handler om Gud, som vi ken-
der ham. Gud, der skaber verden, selvom han 
kender fortsættelsen på historien. Gud, der vil 
frelse os fra vores eget oprør. Gud, der vælger et 
lille upålideligt folk, hvis midlertidige rednings-
mænd består af skrøbelige folk som David, Jo-
sija og Jeremias. Gud, der bliver en del af sit eget 
skaberværk, fordi han partout vil give sig selv for 
os. Afklædt på korset er Jesus ”Guds herligheds 
glans og hans væsens udtrykte billede” (HEBR 1). 
Fordi Jesus har Guds skikkelse, gav han afkald 
på sin gudslighed (FIL 2). Gud har højt ophøjet 
Jesus, sin søn, netop fordi han realiserede, hvem 
Gud er. Vi ser Guds skikkelse som Gud, der giver 
afkald, der ”tømmer sig selv” for vores skyld. 

 Jesus hænger ikke længere på korset. Han er 
som sagt ophøjet og ”bor i det høje og hellige 
[hvor vi pt. ikke kan se ham] og hos den, der er 
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trone, hvor Gud sidder i stor herlighed (Åb 4,2ff). 
Intet af alt det, som sker i Johannes’ Åbenbaring, 
og som jo har at gøre med vores historie, sker 
uden Guds kendskab. Intet er undsluppet hans 
blik. De ofte forfærdelige begivenheder, der skal 
komme over jorden i tiden mellem apostlen Jo-
hannes og dommedag, sker med hans kendskab. 

Guds trone er ret forstået ikke langt borte. 
Den er helt central. Men verden forstår 

ikke dette, fordi den regner kun med 
det, den kan se. 

DEN USYNLIGE TRONE
Du som tror på Gud: Regn 
med den usynlige trone. 

Trøst dig og stol på 
Guds ord om 

ham, der 
faktisk og 
evigt sidder 
på verdens 
trone. 
Hvad 
betyder det 

i praksis? 
Det bety-

der, at denne 
verdens tronin-

dehavere ikke skal 
adlydes, når de kræver 
lydighed, der er imod Guds 
ord. Lad dig ej heller lam-

me af frygt, når du hører om 
terror. Fortvivl ikke over magtmisbrug 

og løgne fra denne verdens herskere. De 
er kun midlertidige herskere, der lever på 

lånt tid. Guds folk har igen brug for at huske 
den guddommelige trone. 

LAMME T S TRONE
Den evige usynlige trone, hvor Gud hersker, 
kaldes også Lammets trone! Underligt udtryk! 
Jesus bar jo forskellige navne og titler, men i 
Johannes’ Åbenbaring er ”Lammet” den mest 
brugte betegnelse for ham. Det forhold fører os 
straks tilbage til den første påske, da Guds folk i 
Ægypten slagtede påskelammet og smurte dets 
blod på dørstolperne til deres huse. Det var et 
tegn for Guds engel – dødsenglen – på, at han 
ikke skulle slå ihjel i dette hus. Et tegn for troen 

Når en t rone  i  verden skal  besæ ttes 
af  en ny  magt  –  rel igi øs  el ler  p ol i t i sk 
–  l igger  fr ygten of te  p å l ur  hos os. 
Hvad  kommer  der  nu t il  at  ske?

hos Israels folk! Her, hvor vi bor, har vi derfor 
ingen grund til frygt, ingen af os, hverken børn 
eller voksne. Vi frygter godt nok, men egentlig 
uden grund, for Gud har selv sagt, at han ikke vil 
lade dødsenglen gå ind her hos os. Lammets blod 
bliver da uendelig værdifuldt. Guds trone er altså 
ikke blot magtens og beskyttelsens trone for Guds 
folk. Den er også nådens og barmhjertighedens 
trone. Den samme trone, som klædes i hellighed, 
ære og majestæt, er også kærlighedens trone pga. 
af Lammet. 

Som en sådan nådens og barmhjertighedens 
trone er den ikke kendt af verden. Verden uden 
Kristus kender ikke Gud som nådig i sandhed. 
Den sag må vises verden gennem Helligånden og 
det kan ske, når du og jeg, som kender Lammet, 
går ud for at fortælle andre om det! Også her gæl-
der det, at nåden gennem det slagtede påskelam 
kun ses med troens øje. Virkeligheden om dette 
er skjult for vores fornuft, men åbenbaret i Guds 
ord. Hos Gud har Guds folk et Lam, som har 
båret og borttaget al dets synd og den skyld, der 
fulgte med. På dommens dag skal vi derfor få lov 
at se hen til Kristus, Guds offerlam, som har gjort 
fyldest for os. Jesus, Lammet, har gjort det muligt 
igen, at mennesket kan have fællesskab med Gud 
og være hans folk.

”Ham der sidder på tronen, og Lammet, være 
pris og ære og lov og magt i evighedernes evighe-
der” Åb 5,13.

A f  T h o m a s W i n d ,  L M H

Udtrykket ”Guds og Lammets trone” forekommer 
to gange i slutningen af Johannes’ Åbenbaring, i 
Bibelens allersidste kapitel, v1 og v3. Hver for sig 
finder vi udtrykkene ”Gud” og ”Lammet” mange 
gange i bogen, men her er de altså forbundet med 
tronen. 

GUDS T RONE
Der findes mange troner i verden; politiske, 
religiøse, kulturelle – og så de troner, der udgø-
res af sammenblandingen af de tre. Disse troner 
synes aldrig at stå ledige. Der er rift om magten 
i verden, og det er afgørende for denne verdens 
magthavere, at de er synlige, så alle ved, hvem 
der sidder inde med indflydelse. Der er også tro-
nen i menneskets eget hjerte! Hvem sidder der? 

I Johannes’ Åbenbaring er tronen altid knyttet 

til Gud og Lammet – dvs. 
Jesus. Stærkest møder vi 
det i bogens 4 og 5 kapitel. 

HVAD KOMMER 
DER NU?
Når en trone i verden skal besættes af 
en ny magt – religiøs eller politisk – ligger 
frygten ofte på lur hos os. Hvad kommer der 
nu til at ske? Hvilken økonomisk betydning får 
det, hvis den eller den kommer til magten? Ak-
tiemarkederne følges nøje. Usikkerhed og magt-
vakuum i denne verden skaber frygt i os. Det er 
imidlertid ikke godt, når Guds folk gribes af frygt 
for det, der ikke er det værste. Det er menneske-
ligt – såre menneskeligt – at frygte det næstvær-
ste, men der er noget, der er det allerværste: 
Nemlig at skulle stå for Guds trone engang uden 
en frelser. Det er det værste af alt!

GUD ER PÅ TRONEN
Grebet af Ånden ser Johannes den himmelske 

GUDS O G 
LA MME T S 
TRON E
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#dufårguldmedhjem
Guldregn gør en forskel så det basker! 
Guld er mange ting - og lad os lige nævne nogle af dem. 
Guld er hver eneste teenager her, de (næsten) daglige skøre 
indfald, venner for et år (og for livet), sport så du sveder, gejst 
over Gud så du hopper og glæde så du ... ja, hopper igen!

Derfor siger vi #dufårguldmedhjem! 
Kan du mærke, det kalder?
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For kort tid siden prøvede jeg 
noget helt nyt. En politisk fore-
dragsaften med programværter-
ne Mads Fuglede og David Trads 
fra Kampagnesporet på Radio 
24syv. Aftenen satte fokus på 
de første 100 dage med Donald 
Trump.

At USA’s præsident kaldes 
verdens mægtigste mand var 
ikke nyt. Men det var helt nyt 
for mig, at alle præsidenter 
op gennem USA’s historie kan 
inddeles i to kategorier. Enten 
er præsidenten en ”Warrior”, 
kriger – eller en ”Preacher”, 
prædikant. Selv med min 
begrænsede politiske indsigt er 
det ikke svært at forstå, at Ba-
rack Obama med sine enorme 
retoriske evner har været en 
klassisk ”prædikant” – mens 
Donald Trump med sin ageren 
og facon viser alle tegn på at 
være en ”kriger”. 

Som kristen bekender jeg 
troen på Kristus som verdens 

Verdens
mægtigste
mand
A f  s o g n e p r æ s t  U f f e  K r o n b o r g

Tak for
· En god semes ter s t ar t

·  De nye s tuderende
· DBIs  trofas te  venner

Bed om
· En ny økonomi -

medar bejder  på DBI
· Fr isk  energi  og 

ar bejdsglæde blandt  DBIs 
ansatte  og s tuderende

 ·  Økonomisk s tøtte
t il  DBIs  v ir ke

mægtigste mand. Og Jesus 
opfylder til fulde begge katego-
rier. Jesus er prædikanten, der 
med sin undervisning om Guds 
rige fyldte folk med forundring 
og længsel. Jesus er krigeren, 
der i hellig lidenskab renser 
templet og tager opgør med al 
falskhed. Men så føjer Jesus en 
dimension mere til sin magt, 
som adskiller ham fra alle ame-
rikanske præsidenter. Jesus gav 
afkald! Han blev afmægtig. Han 
ydmygede sig. Derfor har Gud 
højt ophøjet ham. Derfor er 
Jesus Kristus verdens mægtig-
ste mand. 

Jesus er forbillede for al sand 
kristen ledelse og magt. Vi vil 
derfor prædike, så det giver 
håb. Vi vil kæmpe for sandhe-
den, også når det giver konflikt. 
Men vi skal også tåle afmagten. 
Give afkald på egen ære og pre-
stige. Ydmyge os. For vi tjener 
en magt, der ikke er af denne 
verden. Vi tjener verdens (af)
mægtigste mand.  

Kr iger  el ler  prædikant?


